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وزیر خارجه ایران می گوید بهترین کاری که آمریکا میتواند برای حفاظت از حملونقل دریایی انجام بدهد این است که به

کسی کاری نداشته باشد و دخالت نکند.

به دنبال جنگ و تقابل نیستیم اما نگرانم؛ 

وزیر امور خارجه ایران با اشاره به عوامل بیثباتی خاورمیانه بر لزوم همکاری و اتحاد همسایگان در منطقه تاکید کرده و
موضع ایران را راجع به کاهش تنشهای موجود اعلام کرد.

به گزارش اسپادانا خبر، محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران در گفتوگو با شبکه الجزیره گفت:« ما باور داریم بهترین
کاری که آمریکا میتواند برای حفاظت از حملونقل دریایی انجام بدهد این است که به کسی کاری نداشته باشد؛ دخالت نکند.

ظریف درباره تلاشهای اخیر آمریکا برای به راه انداختن ائتلافی با بهانه حفاظت از کشتیرانی در خلیج فارس اظهار کرد: این
اساسا یک اقدام خصومتآمیز علیه ایران بوده و من باور ندارم که هیچ تاثیری به جز ناامنی داشته باشد.

وی همچنین درباره به فروش رسیدن تسلیحات آمریکا در خاورمیانه گفت: اگر درباره تهدیدهایی که از منطقه ناشی میشود
صحبت میکنید، [بهتر است بگوییم] که تهدیدها از جانب آمریکا و متحدانش ناشی میشوند که اسلحه به منطقه سرازیر و آن

را به بشکه باروتی آماده انفجار تبدیل میکنند.

وزیر امور خارجه ایران در این گفتوگو تاکید کرد: آمریکاییها در جایگاهی نیستند تا برای کارهایی که ما برای دفاع از خودمان
انجام میدهیم، خطوط قرمز تعیین کنند.

وی در ادامه با اشاره به عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی گفت: من فکر میکنم که آمریکا منبع بیثباتی در این منطقه
است و فکر میکنم که متحدان آمریکا نیز متاسفانه منبع بیثباتی بودهاند».

ظریف همچنین موضع ایران را در قبال این تنشها بیان کرده و گفت: چیزی که به شدت واضح است این است که ما به دنبال
جنگ نیستیم، ما به دنبال تقابل نیستیم، ما خواهان پیشرفت مردممان بوده و میخواهیم منطقهمان پیشرفت کند.

وی افزود: ما در اینجا[خاورمیانه] احتیاج به ثبات داریم و ثبات باید برای همگان باشد. نمیشود که عدهای در ثبات بوده و
دیگران در بیثباتی باشند. لازم است که تمام کشورها درمنطقه در ثبات باشند و ما آمادهایم تا از ثبات برای تمامی کشورهای

منطقه و برای کسانی که به منطقه ما تکیه دارند، حفاظت کنیم.

ظریف درباره تعهد مستمر ایران به توافق هستهای و قابلیت تداوم آن گفت که «این بهترین توافق ممکن بود» اگرچه میگوید
که با مخالفت مواجه شد.

وزیر امور خارجه ایران با توجه به این ادامه داد: این توافق بیعیبو نقص نبود. هیچ توافق بیعیب و نقصی وجود ندارد اما
اگر به رئیس جمهور آمریکا مشاوره درست داده شود او قادر خواهد بود تا اساسا این واقعیت را بپذیرد که این بهترین توافق
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بوده و ما میتوانیم پیش برویم.

ظریف گفت بر این عقیده است که این توافق میتواند تا زمانی که شرکای باقیمانده در آن، موافق به اجرای تعهداتشان
باشند، حتی بدون مشارکت آمریکا نیز ادامه پیدا کند. وی در این باره میگوید: چیزی که ما از آنها میخواهیم و از آنها انتظار

داریم که انجام بدهند این است که متعهد بمانند و ما هم تا زمانی که آنها چنین کنند، متعهد خواهیم ماند.

وی با توجه به عملکرد آمریکا در این باره میگوید: من فکر میکنم که این نشانه مهمی است که آمریکا نه به خاطر کاری که
ما کرده باشیم، بلکه به خاطر کاری که خودشان انجام میدهند، بیشتر و بیشتر در حال منزوی شدن است.

وزیر امور خارجه ایران با توجه به این تشریح کرد: آنها از قانون تخطی کرده، قانون را نقض کرده و هر معاهده بینالمللی را
که عضو آن بودهاند را نقض میکنند. آنها نه تنها از توافق هستهای ایران بلکه از معاهده پاریس و معاهده تجاری اقیانوس آرام

خارج شده و اساسا هر چیزی را که میتوانستند از هم گسیختهاند. بنابراین، آنها منبع عدمثبات جهانی هستند و این نوع از
رفتار، به آشفتگی بیشتر جهانی منجر خواهد شد. من فکر میکنم که این برای همه خطرناک است و همه متوجه این هستند.

وی علاوه بر این، درباره روابط ایران با همسایگانش در خلیج فارس گفت که ایران امیدوار است بتواند به عادیسازی روابط
دست پیدا کند.

ظریف در این باره گفت: چیزی که همیشه گفتهایم و آن را تکرار میکنیم این است که همسایگان ما، همه ما به این منطقه
تعلق داشته و نمیتوانیم آن را ترک کنیم. دیگران این منطقه را ترک خواهند کرد، دیگران از ما حفاظت نکرده و آن چتر

حمایتی را که به آن احتیاج داریم برایمان فراهم نخواهند کرد. ما میتوانیم این چتر حمایتی را برای یکدیگر ایجاد کنیم. ما دست
خود را[به نشانه همکاری] پیش آوردهایم و دستمان را به سمت تمام همسایگانمان نگه خواهیم داشت.

وی همچنین در این گفتوگو اظهار کرد که درباره پتانسیل جنگی در منطقه «بدون شک نگران است». وزیر امور خارجه ایران
با این حال گفت: اما من همیشه به عنوان یک دیپلمات باید به دنبال راه چارهای صلحآمیز باشم و این چیزی است که انجام

میدهیم.
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